CURRICULUM VITAE 学术简历

WANG Jianbao 王建宝

长江商学院 研究学者, 主任

北京大学高等人文研究院 副研究员, 主任, 助理院长

Research Fellow and Director at Cheung Kong

Graduate School of Business (CKGSB), Beijing, 100738, China

Associate Researcher, Director and Assistant Dean of Institute for Advanced Humanistic Studies at Peking University (PKU), 100871, China

+86-13801632077 (Cell)

wangjianbao@mail.ckgsb.edu.cn; (alumni mailbox)

jianbao.wang@pku.edu.cn; (alumni mailbox)

教育背景 EDUCATION

- 北京大学哲学博士,2013-2017年,博士论文《富与道——以孟子为中心》,导师:杜维明
 Ph.D. in Philosophy, Peking University, 2014-2017
 Dissertation: <Wealth and the Way: A Mencian Perspective > (supervised by TU Weiming)
- 长江商学院高级工商管理硕士,2008-2010年,论文《组织重建和战略转型》,导师:曹辉宁 EMBA, Cheung Kong Graduate School of Business, 2008-2010 Dissertation: <Organization Rebuild and Strategic Transformation> (supervised by Henry CAO)
- 江苏省经委与南京理工大学的高级管理培训班 , 1997-1999 年
 Diploma in Advanced Management, Jiangsu Provincial Government and Nanjing Science and Technology University, 1997-1999.
- 工科学士,西安交通大学机械工程系流体传动及控制专业,1988-1992年
 B.A. in Hydraulic and Pneumatic Control of Mechanical Engineering, Xian Jiao Tong University, 1988-1992

学术岗位和服务 ACADEMIC POSITIONS AND SERVICES

❖ 教学 TEACHING

- 北京大学文化中国人才班系列课程
 Culture China Scholars Program, Peking University
- 人文与商业伦理系列课程,长江商学院 Humanities and Business Ethics, CKGSB
- 文化中国系列课程,上海财大
 Cultural China, Shanghai Financial and Economic University

❖ 学术岗位ACADEMIC



• 北京大学高研院(实体)副研究员

Associate Researcher, IAHS, Peking University

• 长江商学院研究学者

Research Fellow, CKGSB

• 第24届世界哲学大会中国组委会学术委员会主席助理

Assistant to the Chairman of the Academic Committee of Chinese Organization Committee, 24th World Congress of Philosophy (WCP) 2018

• 《商业伦理》审稿人

Reviewer, Journal of Business Ethics

《中国哲学史》会员

Member, A History of Chinese Philosophy

• 中国孔子基金会企业儒学研究会副秘书长

Deputy General Secretary, "Research Association of Enterprises Confucianism", China Confucius Foundation

• 上海儒学研究会理事兼孟子学分会秘书长

Director, Association for Confucianism Studies, Shanghai General Secretary of Sub-association for Mencius Studies.

❖ 行政岗付ADMINISTRATIVE

• 长江商学院人文与商业伦理研究中心主任(2017年4月迄今), 兼任长江商学院新商业文明研究中心主任, 儒家经济圈研究中心执行主任(2019年12月迄今)

Director, Center for the Humanities and Business Ethics, 04/2017

Director, Center for New Business Civilization, 12/2019

Executive Director of Confucian Economic Sphere at CKGSB, 12/2019

• 北大高研院助理院长(2017年9月迄今)

Assistant Dean, IAHS, Peking University, 09/2017-Present,

• 北京大学世界伦理中心"儒商论域"项目主任(2015年5月迄今)

Director, Program for the Discourse on Confucian Entrepreneurs, World Ethics Institute, Beijing (WEIB), Peking University, 05/2015

❖ 公共服务COMMUNITY SERVICE

• 《嵩山论坛》组委会成员和会议主持人(2013-至今)

Co-organizer and Moderator, Songshan Forum (since 2013)

• 北京大学筹款人

Fundraiser, Peking University

• 美国青树教育基金志愿者

Volunteer, Evergreen Education Foundation, USA

• 2013 年参与申办成功第二十四届世界哲学大会并于 2018 年成功举办

Campaign Coordinator, 24th World Congress of Philosophy

• 国际期刊审稿人

Journal of Business Ethics Reviewer

- 发起并编辑《儒家第三期的人文精神:杜维明先生八秩寿庆文集》,北京:人民出版社,2019年10月第一版
 - Initiator and Editor, *Humanistic Spirit in the Third Age of Confucianism: Essays in Honour of Tu Weiming's 80th Birthday*, Beijing: Renmin Press, 10/2019
- 组织翻译出版了《精神人文主义:己群地天》(八个语种),亚马逊图书,2020年11月 Initiator and Editor, *Spiritual Humanism: Self, Community, Earth and Heaven*, in 8 languages, Amazon,11/2020
- 组织并编辑出版了《精神人文主义论文集》,北京:人民出版社,2020年9月
 Initiator and Editor, Essays on Spiritual Humanism, Beijin: Renmin Press, 9/2020

工作经历及经验 JOB EXPERIENCE

- 工作经历 Employment History:
 - 2017-至今, 研究学者, 主任, 长江商学院
 2017-Present, Research Fellow, Director, Center for the Humanities and Business Ethics,
 Cheung Kong Graduate School of Business
 - 2009-2013,首席执行官,中阀科技,纳斯达克上市公司
 2009-2013, CEO, China Valves Technology, Inc. a NASDAQ-listed company
 - 2007-2009, 亚太区总裁, 格鲁伯涡轮增压器公司
 2007-2009, President (Asia-Pacific), Globe Turbocharger Specialties Inc., USA
 - 2002-2007,亚太区国际采购总经理,德国凯士比集团(上海电气为合资方)
 2002-2007, IPO Manager (Asia), KSB AG, Germany (JV with Shanghai Electric)
 - 2001-2002, 采购经理, 西门子真空泵压缩机有限公司
 2001-2002, Purchase Manager, Siemens Vacuum Pump and Compressor Works, China
 - 1992-2001, 工程师, 拉合尔办主任, 处长, 副总经理, 常州牵引电机厂(现名:新誉集团): 1992-2001, Engineer, Deputy General Manager, Changzhou Eclectic Traction Motor Works (Current Name: New United Group)
 - 1997-1999, 南京理工大学
 - 1997-1999, Nanjing University of Science and Technology
 - 1999-2000, 首席代表, 巴基斯坦铁路
 - 1999-2000, Chief Representative, Lahore Headquarters, Pakistan Railway, Pakistan
 - ▶ 集团企业管理:战略、运营、企业文化、风险管理
 - Corporate Group Management: Strategy, Corporate Culture and Risk Management for SOEs, WOFEs, and JVs
 - 上市公司管理:政府公关、融资、投资者关系管理、企业并购
 - o Public Company Management: Corporate Governance, IR, Raising Money and M&A
 - ▶ 供应链管理:战略性采购
 - Supply Chain Management (especially Strategic Sourcing)
 - ▶ 研发管理:成功地建立一家国家级研究中心
 - R&D Management (successfully built a National R&D Center)
 - ▶ 质量管理:拥有 ISO9000 内审员证书(1994年)
 - Quality Management with ISO 9000 auditor certificate 1994

学术成果 SCHOLARSHIP

❖ 专著出版 BOOK CHAPTERS

- 《儒商与儒商精神》,出版于《企业儒学•2017》,北京:人民出版社,2017年10月第一版
 <Confucian Entrepreneurs and Confucian Entrepreneurship Spirit>, LI Honglei (ed.),
 Enterprise Confucianism 2017, Beijing: Renmin Press, Oct. 2017
- 《从分工看孟子"士的自觉"——以涂尔干为参照》,第 24 届世界哲学大会论文,后出版于《企业儒学•2108》,北京:人民出版社,2019年3月第一版
 <Self-awareness of a Profound Man (Shi) by Mencius: A Perspective from the Division of Labor Referring to Emile Durkheim>, LI Honglei (ed.), *Enterprise Confucianism 2018*, Beijing: Renmin Press, Mar. 2019
- 《生意考》,第 24 届世界哲学大会会议论文,收入《儒家第三期的人文精神:杜维明先生八秩寿庆文集》,北京:人民出版社,2019 年 10 月第一版
 <On Shengyi (Business)>, accepted by the 24th WCP, *Humanistic Spirit in the Third Age of Confucianism: Essays in Honor of Tu Weiming's 80th Birthday*, Beijing: Renmin Press, Oct. 2019

❖期刊论文 JOURNAL ARTICLES

- 《从精神人文主义看儒家生态伦理》,核心期刊《船山学刊》(CSSCI) 2017 年第 3 期
 <Confucian Ecology Ethics: A Perspective from Spiritual Humanist>, Chuanshan Journal (CSSCI), vol. 3 2017, pp.104-112
- 《儒家公益伦理——以孟子为中心》,第 24 届世界哲学大会会议论文,核心期刊《船山学刊》 (CSSCI)2019年第1期
 - <Confucian Ethics of Public Welfare: A Mencian Perspective>, accepted by the 24th WCP, *Chuanshan Journal (CSSCI)*, vol. 1 2019
- 《生命的学问》,《鹅湖月刊》, 2020 年第 3 月, 第 537 期<A Concrete Living Academic Life>, Legein Society, vol.537,Mar.-2020

❖媒体发表和采访 PUBLIC MEDIA ARTICLES AND INTERVIEWS

- 《人文是人类的根本价值》,FT 中文网头版,2017 年 11 月 13 日 <Our True Worth is in the Humanities>, *Financial Times Chinese Edition*, 11/13/2017
- 《中国的厕所革命如何进行》,FT 中文网,2018年3月23日
 <The Toilet Revolution and the Chinese Dream>, Financial Times Chinese Edition, 03/23/2018
- 《学以成人》,《环球时报》,2018年6月19日
 <Learning to Be Human>, Global Times, 06/19/2018
- 《中美贸易战反思:是"经济侵略"还是"文化偏见"?》,《财经》,2018年3月28日
 <Sino-US Trade War: Economic Invasion or Cultural Prejudice>, Caijing, 03/28/2018

- 《文化自觉的新时代》,《人民日报》(海外版),2019年1月11日 <The New Era of Cultural Self-Awareness>, *People's Daily (Overseas Edition)*,01/11/2019
- 《从嫦娥奔月到加州大火——中美价值观能否对接》,FT 中文网发表,2019 年 1 月 11 日 <From Chang'e flying to the Moon to California's Wildfire: Can the Values Between China and America Be Bridged?>, *Financial Times Chinese Edition*, 01/11/2019
- 《政府收多少税合适——孟子的视角》, FT 中文网, 2019 年 3 月 8 号
 <What's the Modirate Tax Rate by Government: A Mencian Perspective>, Financial Times Chinese Edition, 03/08/2019
- 《从福泽俞吉到涩泽荣一:新版日元背后的文明演变》, FT 中文网, 2019 年 4 月 19 号
 <From Fukuzawa Yukichi to Shibusawa Eiichi: The Story of Civilization behind the New Japanese Yen>, Financial Times Chinese Edition, 04/19/2019
- 《为什么中国拒绝群体免疫》, 澎湃新闻, 2020年8月27号 <Why Does China Reject Herd Immunity>, *The Paper*, 08/27/2020
- 《精神人文主义:一个正在喷薄而出的全球论域》(译作),《船山学刊》2021年第1期
 < Spiritual Humanism: An Emerging Global Discourse >, Chuanshan Journal,01/2021
- 从孔汉思到利玛窦——个精神人文主义的视角,《欧洲时报》,2021年6月16号
 From Matteo Ricci to Hans Küng——A Perspective of Spiritual Humanism, China Minutes, 16/06/2021
- 《中国智慧能否开创全球意义》中新社闻 2021年7月6号
 < Can Chinese Wisdom Create Global Significance >, China News,07/08/2021
- 《明夷待访,同人于野》FT金融时报专栏,2021年9月
 Brightness waiting for investigation under the earth, Being integrated with those at suburb
 Financial Times Chinese Edition,09/2021
- 《儒商精神及其意义》FT金融时报专栏,2022年10月
 < The Spirit of Confucian Entrepreneur >, Financial Times Chinese Edition,10/2022

❖ 主题演讲和大会演讲(部分)KEYNOTES AND PLENARY SPEECHES(Selected)

- 2017年6月23日,上海财大"中国文化思想经典"研讨会演讲人
 Speaker at the seminar on "Chinese Classic", Shanghai Finance and Economics University, 06/23/2017
- 2017年11月22日,在北京大学第二届"信义讲座"上,代表长江商学院主持了杜维明教授和台湾大学管理学院创办院长许士军教授的对话
 - Moderator on the 2nd Xinyi Lecture at Peking University for the dialogues between Prof. TU and Prof. Dr. Paul Hsu, Founding Dean of Management School of Taiwan University, 11/22/2017
- 2017年12月20日,在上海财经大学国际儒商高等研究院成立庆典上发表演讲《孟子仁政视域下的儒商研究》
 - Speaker on the foundation ceremony of Institute for the Study on International Confucian Entrepreneurs with speech <Study on Confucian Entrepreneurs in the perspective of Mencius Ren (\subseteq) Governing>, Shanghai Finance and Economics University, 12/20/2017
- 2015, 2016, 2017, 2018, 2020 年, 发起组织五届"商业伦理工作坊"并做主题发言人 Initiator, organizer and speaker of the workshop < Leaning to be Human and Establishment of Enterprises' Culture >, 5 series in 2015, 2016, 2017 and 2018,2020 respectively for Cheung Kong Graduate School of Business, Peking University
- 2013、2014、2015、2016、2017、2018、2019、2020年,参与组织举办八届"儒商论域" Organizer and moderator of The Discourse on Confucian Entrepreneurs, 8 series in 2013,

- 2014,2015,2016,2017,2018,2019 and 2020 respectively for Cheung Kong Graduate School of Business, Peking University and Zhejiang University
- 2018年,2019年,2020年,在北京大学发起并组织"精神人文主义"学术研讨会
 Initiator and organizer of the Symposium on Spiritual Humanism at Peking University,
 http://news.gmw.cn/2018-06/02/content_29094302.htm
- 2018年8月12日-20日,参加第二十四届世界哲学大会并宣讲论文三篇 Attended the *24th World Congress of Philosophy* and delivered 3 papers, 08/2018
- 2018年11月22日,在北京大学第三届"信义讲座"上,代表长江商学院主持了樊和平、姚新中教授和原中石化 CEO 傅成玉教授的对话
 Moderator on the 3rd Xinyi Lecture at Peking University for the dialogues between Prof. FAN Heping & Prof. YAO Xinzhong and Prof. FU Chengyu, former CEO of SINOPEC & CNOOC, 11/22/2018
- 2019年5月21日,参加北京人文大学国学院"长城班"启动仪式并发表演讲《国学的根源意识和全球 视野》
 - Delivered a speech titled <The Spiritual Roots and Global Visions of the Studies on Chinese Tradition(Guoxue) > on the Launching Ceremony of "The Great Wall Class" at Guoxue Academy, Beijing Humanistic University, 05/21/2019

http://culture.people.com.cn/n1/2019/0612/c1013-31131627.html

- 2019年5月27日,在北京ThinkINChina 演讲并对话《全球可持续的伦理》,图宾根大学中国中心 Lecture and Dialogue on <Ethics as Global Sustainability > at *ThinINChina* Programmer at Beijing supported by China Center Tuebingen University, 05/27/2019
- 2019年5月29日,上海财经大学商学院演讲《何为儒商?儒商何为?》
 Lecture on <Who's Confucian Entrepreneurs? What can Confucian Entrepreneurs do?> at College of Business, Shanghai University of Finance and Economics, 05/29/2019
- 2019年6月22日,德国科隆,德国儒学联合会成立十周年主题演讲 Keynote Speaker on the 10th Anniversary of *German Confucianism Association*, 06/22/2019
- 2019年6月24日,德国杜伊斯堡-埃森大学 鲁尔都市孔子学院特邀演讲《儒商的过去》现在与未来》 Speech on <Rushang (Konfuzianischer Unternehmer, Confucian Entrepreneurs): Past, Present and Future (Geschichte, Gegenwart und Zukunft)>, Confucian Institute Metropolis Ruhr at *University Dusiburg-Essen*, Germany, 06/24/2019
- 2019年7月5号,北京,中国人民大学公益与慈善研讨会主题演讲者
 Keynote Speaker at Renmin University on Symposium on Public Welfare and Philanthropy, 07/05/2019
- 2019年7月30号,西安,西北大学"中华人文精神国际研讨会"主题演讲者
 Keynote Speaker at Northwest University Xi' an on International Symposium on Chinese Humanistic Spirit, 07/30/2019
- 2020年3月6号,长江商学院《无界学堂》第四讲《乡土化与全球化:新冠肺炎疫情的反思》 Speech on <Localization and Globalization: Reflections on Covid-19> at Cheung Kong Graduate School of Business, 03/06/2020
- 2020年5月18号,北京人文国学院七周年庆典演讲
 Speaker on the 7th Anniversary of Beijing Humanities Research Institute, 05/18/2020
- 2020年7月5号,德国儒学联合会演讲《关于疫情的深度思考》
 Speech on <In-depth thinking on Covid-19> at German Confucianism Association, 07/05/2020
- 2020年9月9号,南昌大学演讲《儒学第三期的人文主义》

- Speech on <Humanistic Spirit in the Third Age of Confucianism> at Nanchang University, 09/09/2020
- 2020年11月14号,复旦大学演讲《灵根自植与天德流行》 Speech on < Self Planting of the Spiritual Root and Heaven Virtue Flowing through Human Being> at Fudan University, 14th-No.-2020
- 2020年11月23日,中国传媒大学演讲《文化中国与经典翻译》
 Speech on < Cultural China and Classics Translation> at China Communication University,
 23rd-Nov.-2020
- 2020年11月29日,共青团江西省委演讲《后疫情时代的中国与世界格局》
 Speech on < How the Pandemic Reshape China and the World> at China Youth League of Jiangxi Province, 29th-Nov.-2020
- 2020年12月4日,联合国社会发展研究院(UNRISD)演讲《心灵结构与生态系统》
 Speech on < Responsive and Responsible Mutuality between Human Herself and Her Ecosystem> at United Nations Research Institute for Social Development, 4th-Dec.2020
- 2020年12月19日,西北大学演讲《文化中国与文明对话》
 Speech on < Cultural China and a Dialogue among Civilizations> at Northwest University, 19th-Dec.-2020
- 2021年5月17日,济宁干部政德教育学院讲座《儒商——新商业文明的典范》
 Speech on < The Confucian Entrepreneur: a model of new business civilization > at
 JiNing Cadres Political And Moral Education College, 17th-May-2021
- 2021年6月26日,北京传一沙龙讲座《从精神人文主义看儒家慈善伦理》
 Speech on < Confucian Charity Ethics from a Spiritual Humanist Perspective > at CHUANYI Salon, 26th-Jun.-2021
- 2021年8月2日,山东大学中国特色国际传播理论体系建构研讨会《出入两希,返归六经》 Speech on < Returning to the Six Confucian Classics via Athens and Jerusalem> at Shandong University, 2nd –Aug.-2021
- 2021年9月4日,长江商学院合一读书会《儒商精神》
 Speech on < The Spirit of Confucian Entrepreneur > at CKGSB HEYI Reading Club, 4th Sep.-2021
- 2021年10月14日,苏州红十字国际学院讲座《精神人文主义视域下的儒家公益伦理》 Speech on < *Confucian Philanthropic Ethics in the Context of Spiritual Humanism* > at International Academy of the Red Cross and Red Crescent, 14th-Oct.-2021
- 2021年11月5日,上海财经大学商学院文化中国讲座《儒家那些事儿》
 Speech on < Stories about Confucianism > at College of Business, Shanghai University of Finance and Economics, 5th -Nov.-2021
- 2021年11月5日,华东师范大学哲学系文明互鉴研究:前瞻与回顾工作坊《出入两希,返归六经》
 Speech on < Returning to the Six Confucian Classics via Athens and Jerusalem > at
 Department of Philosophy, East China Normal University, 5th -Nov.-2021
- 2021年11月13日,昆山杜克大学秋季人文会议《儒商的过去、现在与未来》 Speech on *< The Confucian Entrepreneur: Past, Present, Future>* at Kunshan Duke University, 13rd -Nov.-2021
- 2021年11月26日,第九届人文管理网络中国分会《现代商业中的人文领导力与可持续发展》
 Speech on < Humanistic Leadership and Sustainable Development in Modern Business>
 at 2021Ninth Annual Humanistic Management Conference, 26th-Nov.-2021